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וַיְהִי ה' אֶת יוֹסֵף וַיְהִי אִישׁ מַצְלִיחַ )לט, ב(

היה  הוא  מצליח.  איש  להיות  סיבות  הרבה  היו  הצדיק  ליוסף 
חכם מאד, כמו שכותב התרגום “בר חכים הוא”. היתה לו יכולת 
מנהיגות והשפעה – “והוא נער את בני זלפה”, שהיה יודע להדריך 
ולעודד את בני השפחות, וכן היה יפה תואר. אבל התורה כותבת 
שהסיבה שיוסף היה איש מצליח היא “ויהי ה’ את יוסף” - זו לא 

סתם הצלחה טבעית. 
יוסף חווה תחושת עלבון עמוקה מאחיו. הם רצו להרוג אותו, זרקו 

אותו לבור עם נחשים ועקרבים, מכרו אותו בעבור נעליים וללא 
שום נקיפות מצפון. אדם שעובר טראומה כזאת, לרדת 

מדרגת “בן זקונים” – לעבד, היה נשבר נפשית או 
חושב שה’ מתנהג איתו במידת הדין. 

יוסף התאמץ לראות נקודות של רחמים  אולם 
של ה’ במצבו הקשה, הוא מצא את האור בתוך 
החושך עד שהרגיש “ויהי ה’ את יוסף” - הוא 
את  הזמן  כל  חש  הוא  אלא  דינים,  הרגיש  לא 

אהבת ה’ אליו. 
יוסף זוכה למצוא את הרחמים של ה’ בתוך הדינים 

זוכה לסייעתא דשמיא  וכך  ומבין כמה ה’ אוהב אותו 
מיוחדת עד "וְכֹל אֲשֶׁר הוּא עֹשֶׂה ה' מַצְלִיחַ בְּיָדוֹ”.

יוסף שלט על יסוד המים

יָדָהּ  גְדוֹ בְּ עֲזבֹ בִּ י וַיַּ כְבָה עִמִּ בִגְדוֹ לֵאמרֹ שִׁ שֵהׂוּ בְּ תְפְּ וַתִּ
צֵא הַחוּצָה )לט, יב( נָס וַיֵּ וַיָּ

יוסף  )פרשת נשא( שבזכות התגברותו של  כתוב במדרש תנחומא 
“אמר לו הקב”ה, חייך, כשיצאו בניך ממצרים, עתיד הים לראות 
ארונך ולברוח, שנאמר ‘הים ראה וינס’”. הים ראה את ארונו של 

יוסף ומיד ברח ונקרע. 

העז  ועוד  רבנו  ממשה  ברח  לא  שהים  מוצאים  אנו  זאת,  לעומת 
להתווכח עמו, כתוב במדרש רבה )בשלח פכ”א( “וכיון שהלך ]משה 
רבנו[ לקרוע את הים, לא קיבל עליו להקרע. אמר לו הים: מפניך 
נבראת  ואתה  בשלישי  נבראתי  שאני  ממך  גדול  אני  נקרע?  אני 
בששי. כיון ששמע משה רבנו כך, הלך ואמר לקב”ה אין הים רוצה 
להקרע. מה עשה הקב”ה, נתן ימינו על ימינו של משה... מיד ראה 

להקדוש ברוך הוא וברח”.
מדוע לא פחד הים ממשה רבנו, אבל ליוסף הצדיק הוא נכנע מיד?

אדם  בכל  שיש  קדושה  שערי  בס’  מהרח”ו  דברי  ידועים 
הרעות  המידות  נובעות  שמהם  בנפש,  יסודות  ארבע 
הגאווה  נמשכים  ממנו   – האש  יסוד  האדם:  של 
והכעס. יסוד הרוח ממנו נמשכים דיבורים בטלים 
התאוות  באים  ממנו  המים  יסוד  ואסורים, 
עצבות  המביא  העפר  ויסוד  לתענוגים,  והרצון 

ועצלות.
יסוד המים הוא שורש התאוות, לכן דור המבול 
מצרים  במים.  נענשו  בתאוות  שטופים  שהיו 
הייתה אומה שטופת תאוות לכן נענשו וטבעו בים 

סוף, מידה כנגד מידה. 
לכן  המים,  יסוד  על  בכך  על התאווה שלט  הצדיק שהתגבר  יוסף 
הים ברח ממנו כי יוסף הוכיח שהוא מעל המים. אבל משה רבנו לא 
התנסה בנסיון של יוסף, לכן לא הייתה לו שליטה על יסוד המים, 

והים לא ברח מפניו עד שבא הקב”ה עמו.
יוסף הצדיק עמד בנסיון הפרטי שלו ובזכותו נושעו כל עם ישראל 
בקריעת ים סוף, מכאן רואים כמה גדול כח ההתגברות שמשפיעה 

לא רק על האדם הפרטי, אלא על כל עם ישראל ברוח ובגשם.
שבת שלום.

סוד ההצלחה של יוסף

 קבלה לעתיד

גיליון שבועי לקירוב לבבות ואהבת הבורא

לכבוד הרב שליט”א,

הרמב"ם כותב שחלק מתהליך התשובה זה קבלה לעתיד, אך 
על פי "דרך הבעש"ט"  אני לא יכול לקבל על עצמי לא לכעוס 
בעתיד כי אם אני לא כועס אלו אך ורק הרחמים של השם. 

אשמח לתשובתו של הרב.

תשובה:

כשעושים  הרמב״ם  פי  על  מצוינת.  שאלה  שואל  אתה 
תשובה, צריך לקבל קבלה לעתיד, לכן על פי "דרך הבעש"ט" 

בסידור:  כפי שאומרים  ידי תפילה,  על  היא  לעתיד  הקבלה 

"יהי רצון מלפניך שלא אחטא ומה שחטאתי מחוק ברחמיך 

רצון  "יהי  רעים".  וחלאים  יסורים  ידי  על  לא  אבל  הרבים 

מלפניך שלא אחטא" - זו הקבלה. הקבלה לעתיד באה על ידי 

תפילה לה' שיהיה איתי בעזרי ושלא אשוב לזה החטא כי אני 

מצד עצמי לא יכול לקבל על עצמי. הניסיון מראה לי כל פעם 

מחדש שקיבלתי על עצמי עשרות אלפי קבלות ושום דבר לא 

החזיק מעמד, מזה אני לומד שאני לא יכול להחליט להפסיק, 

אני יכול לנסות, אני יכול להשתדל, אני יכול להתפלל ולבקש 

ברגע שאדם מודה שהוא לא מסוגל  את הרחמים מה', אך 

ומאידך הוא מבין שהוא  מחויב כי אם הוא ימשיך בזה החטא 

יכולת  אי  של  פלונטר  נוצר  אזי  וכאבים  יסורים  יקבל  הוא 

להחזיק מעמד. הפלונטר מביא אותי לצעקה ותפילה אל ה' 

זוכים לרחמים של ה'   - וכשחיים באמת את האי מסוגלות 

בפועל וזהו הקבלה לעתיד לפי "דרך הבעל שם טוב".

שבת שלום.
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Derech.alon@gmail.com יש לכם שאלה לרב? שלחו אלינו!

- העלון הוקדש -
אודיה בת ענת
ומזל בת רחל

להצלחת ורפואה שלמה

שאלה:



המלחמה בין עם ישראל ליוונים לא היתה על השלטון, 
גם לא על התורה שלנו, אדרבא, הם מאוד העריכו אותה: 
מלך  תלמי  החשמונאים,  מלחמת  פרוץ  לפני  שנים  כמה 
יוון שלח לתרגם את התורה ליוונית. ישנו שבעים זקנים 
ותירגמו לו ליוונית. היוונים היו מנהלים ויכוחים בין רבי 
יהושע בן חנניה וחכמי אתונה. הם ידעו שיש לנו חכמה 

שאין כדוגמתה. 
למלחמה  לצאת  שהחליטו  ליוונים  הפריע  מה  ובכן, 
מלחמה  היתה  שהמלחמה  היא  התשובה  בישראל? 

רוחנית-השקפתית.

יש גבול לשכל אך אין גבול לאמונה
ליוונים לא הפריעה החכמה שלנו, אלא הפריע להם שזו 
חכמה עם אור פנימי, עם אלוקות. הם דווקא העריכו את 
התורה כי חכמתה נפלאה, אולם הקדושה שבתוך התורה 

היא זו שהטרידה אותם.  
כאמצעי  בה  ראו  והיהודים  בהשכלה  האמינו  היוונים 
ללימוד התורה הקדושה. למשל, במידה וספר מתמטיקה 
יפול  בעיה שיישאר שם, אבל אם  אין  על הרצפה,  נופל 
סידור מיד מרימים אותו, מנשקים ומניחים על השולחן. 
היווני ישאל: “למה לסידור נתת נשיקה ולספר מתמטיקה 
לא?” מפני שבסידור יש קדושה! אנחנו לא מחפשים את 

השכל, אלא השכל הוא אמצעי להגיע לאור הפנימי. 
חָכְמָה נפלאה, אך  היוונים קיבלו את התורה שהרי היא 
לא  מכך,  ויתרה  שבה.  הקדושה  את  לקבל  הסכימו  לא 
רק שיש קדושה בתורתנו, אלא עם ישראל מאמין שאף 
במידות האדם ישנה קדושה. היוונים גם על כך חלקו, הם 
מידות  כמו  בדיוק  מתוכן  ריקות  האדם  מידות  כי  טענו 

בעלי החיים. 
צריך  האדם  כיצד  מבואר  ובו  מידות  ספר  כתב  אריסטו 
כמו  שלילית  מידה  לך  ויש  במידה  מידותיו.  על  לעבוד 
תרגילים  אותך  נלמד  אז  וכדומה  עצבות  קנאה,  כעס, 
הפילופוסים  מגדולי  לאחד  לדוגמה,  אותן.  לשפר  כיצד 
היא  לו.  שהציקה  אישה  היתה  סוקרטס,  בשם  היווניים 
נהגה לצעוק עליו ולגדף אותו והוא, לעומת זאת, נשאר 
רגוע ולא הגיב. שאלו אותו תלמידיו, “הכיצד הינך נשאר 
להם  ענה  סוקרטס  עליך?”  צועקת  שאישתך  בזמן  רגוע 
חתולה  שהיא  מדמיין  אני  לצעוק,  מתחילה  “כשאשתי 
רואה חתולה מייללת ברחוב אתה לא  מייללת. כשאתה 
ברגע שהיא  נפשה.  כאוות  ליילל  יכולה  היא  לה,  מפריע 

מסיימת לצעוק, היא חוזרת להיות אשתי”. 
היא  אז  לה,  ענה  לא  והוא  בו  גערה  אשתו  אחת  פעם 
לקחה דלי מים ושפכה עליו, הוא נשאר רגוע. שאלו אותו 
“ידוע  להם,  אמר  חושב?”  אתה  עכשיו  “מה  תלמידיו: 
שאחרי רעמים מגיע הגשם”. כך גדול חכמי יוון התגברו 
על מידת הכעס. המידות עבורם הן טבע האדם ועל מנת 
כשאתה  לדוגמה,  מעשיים.  תרגילים  ישנם  עליהן  לעבוד 

כועס תמלא פיך במים קרים וכך לא תוכל לדבר. 

בתוך המידות יש אור אלקי 
עליך  צועקת  שכשאשתך  מלמדת  היהדות  זאת,  לעומת 
משמע שבורא עולם קורא לך כי בתוך אשתך יש את בורא 

עולם. כמו כן באשר למידות, בכל המידות יש אור: בתוך 
הכעס יש את בורא עולם, בתוך צער יש אור שהינו צער 
גלות השכינה, בתוך התאוות יש אהבת השם ובתוך פחד 
ה’  את  לחיות  שנפסיק  רצו  היוונים  שמיים.   יראת  יש 
כי  האמונה  לכך.  מעבר  ולא  טבע  יש  טבע.  שנחיה  אלא 
בורא עולם מדבר אליך דרך האישה או שהוא נמצא בתוך 
התאוות שלך נוגדת את ההשקפה היוונית. גם היום ישנם 
אנשים שחיים על פי השקפת היוונים, הם חיים טבע ולא 

רואים בכל דבר את ה’. 

התפילה משחררת 
בחור יקר בישיבתנו ביקש ממני חיזוק לתפילות בחופשת 
חנוכה,  בחופשת  ישיבתית  מסגרת  ואין  מאחר  החנוכה, 
הוא חשש להדרדר בתפילות. שאלתי אותו: “למה אתה 
ענה:  והוא  חנוכה?”  בחופשת  תתפלל  לא  שמא  חושש 
“איני יודע, אין לי שליטה על כך”. אסביר לך: “בחופשת 
את  רואה  ואתה  מאחר  להשתחרר  רוצה  אתה  חנוכה 
התפילה כעול. זאת אומרת, שאתה מחפש להיות חופשי 
ללא נטל עליך. אולם ההיפך הוא הנכון, כי רק אם תתפלל 
ותניח תפילין  - אז תהיה משוחרר. כשאתה מתפלל אל 

השם ומניח תפילין אתה בעצם מודה בכך שהשם מביא 
הקב”ה  משוחרר,  ואתה  שידוך,  בריאות,  פרנסה,  לך 
ומניח  מתפלל  לא  אתה  אם  אבל  הכל.  עבורך  עושה 
אתה!  לפרנסה?  לבריאות?  לדאוג  צריך  מי  אז   תפילין 

וכך נופל עליך העול. 

רוצה להרגיש בן חורין?
אבות  )משנה  בתורה’’  שעוסק  מי  אלא  חורין  בן  לך  ‘’אין 
כלומר  בתורה,  עוסק  כשהוא  חורין  בן  נהיה  אדם  ב’(.  ו’ 

עושה ממנה עסק כי בתוכה יש אור גדול. כשאתה מעמיק 
מבין  אתה  כי  למה?  חורין.  בן  אתה   - בתורה  ומעמיק 
נגלה  וכך  יכלכלך  הוא   – יהבך  ה’  על  משליך  שכשאתה 

האור שבה. 
 - ה(  לז,  )תהלים  יַעֲשֶׂה"  וְהוּא  עָלָיו  וּבְטַח  דַּרְכֶּךָ  ה'  עַל  "גּוֹל 
לך  יש  כי  הנפש  מנוחת  שלווה,  רגיעות,  מביאה  אמונה 
כי העול מוטל על הרועה לא  רועה. הכבש מודאג? לא, 

על הכבש. 
אדם שאין לו אמונה הוא מסכן עלי אדמות. אם הורידו 
לו במשכורת מאה שקלים הוא ניגש לבוס וצועק: “למה 
הורדתם לי מאה שקלים מהמשכורת?” או כשהוא הולך 
לחנות ומתווכח על כל שקל. למה? כי הוא אוחז שהוא 
חסר  מפאת  זאת  כל  לו.  חשוב  שקל  כל  ולכן  המפרנס 

אמונה. “ה’ רועי לא אחסר” כשאתה אוחז שהקב”ה הוא 
הרועה שלך, הוא המפרנס אותך – לא יחסר לך דבר.

כשיש לך אמונה - 
יש לך על מי להישען, אתה לא לבד!

בתפילת “על הניסים” יש הבדל בין חג הפורים לבין חג 
החנוכה. בחנוכה כתוב "כְּשֶׁעָמְדָה מַלְכוּת יָוָן הָרְשָׁעָה עַל 
כתוב:  הפורים  בחג  אך  תּוֹרָתָךְ..."  לְשַׁכְּחָם  יִשְׂרָאֵל  עַמְּךָ 
“כְּשֶׁעָמַד עֲלֵיהֶם הָמָן הָרָשָׁע, בִּקֵּשׁ לְהַשְׁמִיד לַהֲרוֹג וּלְאַבֵּד 
אֶת כָּל הַיְּהוּדִים" נשאלת השאלה, מדוע בפורים יש שימוש 
בלשון "יהודים" ואילו בחנוכה כתוב “על עמך ישראל”? 
התשובה היא כי הפריע ליוונים היותנו עם ישראל: ישר-

אל דהיינו, שאנחנו מדברים עם השם ישירות ואילו להמן 
לא הפריעה העובדה שאנחנו מחוברים להשם, אלא אם 

אתה יהודי או לא. 
"והארץ היתה תוהו ובוהו וחושך על פני תהום" אומרים 
 – "תוהו"  מלכויות:  ארבעה  אלו  ד'(  רבה  )בראשית  חז"ל 
יוון,  מלכות  "חושך"-  מדי,  מלכות  "בוהו"-  בבל,  מלכות 
"שהחשיכה עיניהם של ישראל בגזירותיהן שהיתה אומרת 
באלוקי  חלק  לכם  שאין  השור  קרן  על  לכם  כתבו  להם 
ישראל" - היוונים רצו שהיהודים יכפרו באמונה באל אחד, 
אך דבר אחד הם לא הבינו, משמעות השם “ישראל” הינו 
דבר  בכל  לראות  מלמדת  היהדות  אבא!   הנה  ישר-אל, 
את השם.  דעו לכם, אדם שלא התרגל לאמונה הזו מגיל 
צעיר – יהיה לו קשה לקבל זאת בגיל מבוגר. לכן היוונים 
דרשו מהיהודים לכתוב את כפירתם על קרן השור. אם לא 
לימדת את השור מגיל צעיר  לקבלת עול, לא תוכל לשים 
עליו מחרשה לכשיתבגר. ברגע שהשור נולד שמים עליו 
יחרוש  הוא  כך   – להתכופף  מתרגל  והוא  המחרשה  את 
באופן יעיל. אותו הדבר באמונה, כשמלמדים מגיל צעיר 
מאתו  שהכל  ולהבין  עולם  לבורא  להתכופף  הילד  את 

יתברך - יהיה לו קל יותר כשיתבגר.  

הכנעה 
גם בפסיכולוגיה יש מושג שנקרא הכנעה. רק שזו הכנעה 
ללכת  לך  שכדאי  מלמדים  הפסיכולוגים  ודם.  לבשר 
בהכנעה מול הבוס שלך או אישתך כי כך אתה רק תרוויח, 
זאת, היהדות מלמדת להיות בהכנעה מול בורא  לעומת 

עולם ולא מול בשר ודם. זה ההבדל!
האישה שואלת את בעלה: “בעלי היקר, אתה מוכן שנלך 
להוריי השבת?” ומה הבעל היקר עונה? “כן, בשמחה”. 
בהכנעה  הוא  לאישה.  ולא  עולם  לבורא  ענה?  הוא  למי 
תהיה  השבת  כל  וממילא  אישתו  דרך  עולם  לבורא 

מרוממת אצל חמיו בזכות ההכנעה.
הפסיכולוגיה מאמינה בהכנעה של אדם מול אדם, האדם 
מרגיש מושפל כי הוא נכנע לבשר ודם. אך בעבודת השם, 
אף אחד לא משפיל אותך כי אתה בהכנעה לקב”ה. זו לא 

פסיכולוגיה, זו עבודת השם ואותה היוונים לא רצו.

חנוכה – אור האמונה
ושמנים  “פתילות  חיים(:  אורח  ערוך,  )שולחן  להלכה  נפסק 
מדליקין  בשבת,  בהם  מדליקין  אין  חכמים  שאמרו 
להשתמש  שאסור  להלכה  נפסק  כלומר,  בחנוכה”. 

חנוכה - חג האורות



ובעידודו  לנשים  שיעורים  למסור  זוכה  שאני  שנים  מספר  מזה 
הבעש"ט".  מ"דרך  ויסודות  שיעורים  למסור  התחלתי  הרב  של 
לפני כמעט כל שיעור היו לי פחדים ואפילו התקפי חרדה כי אני 

ביישנית ויש לי פחד קהל. 
להפסיק  טוב  תירוץ  לי  והיה  ב"ה  להתחתן  זכיתי  כשנה  לפני 
עם  יותר  להתמודד  יכולתי  היא שלא  אך האמת  השיעורים,  עם 

הפחדים.
ביקשו ממני ללא הרף שאחזור ללמד, אך מיאנתי באמתלה שזו 
שנת הנישואים הראשונה שלי. נוכחתי לראות שהשיעורים כל כך 
חסרים לנשים והרגשתי שהדבר לא הוגן כלפיהן ולבסוף הסכמתי 

וקבענו מועד- פרשת בראשית. 
להתחיל  אותי  זיכה  השם 

מבראשית.
מספר  ישבתי  אני 

להכין  שעות 
אני...  שיעור, 

ואני...  ואני... 
שקרה  ומה 
כל  שהייתי 
שקועה  כך 
י  נ א ב
ה  ע ש ש
י  נ פ ל
ת  ל י ח ת

ר  ו ע י ש ה
י  ת ס נ כ נ

והיה  לפחדים 
בלאק  ממש  לי 

כל  לי  רצו  אאוט. 
בראש:  מחשבות  מיני 

כל השיעורים,  אני אבטל את 
לא  ואני  שיעורים  שאמסור  אני  מי 

יכולה ואני לא מסוגלת...
מ"דרך  יסוד  המרובים  ברחמיו  לי  האיר  והשם  לרכב  ירדתי 
הבעש"ט": מי חיזר אחרייך מחודש אלול? מי רוצה למסור שיעור 
"דרך  היסודות של  דרכי את  רוצה להעביר  לנשים? השם! השם 

הבעש"ט" ואני עם ה"אני" רק מפריעה לו.
המציאות שלי היא שאני פחדנית, ביישנית ויש לי פחד קהל. אבל 
השם רוצה להשתמש בי ולהעביר את השיעור דרכי. ומי שמדבר 

זה השם ולא אני!
היסוד  את  דרכי  העביר  והוא  לו  להפריע  לא  זכיתי  הפעם  וב"ה 
שלמדתי על בשרי בבחינת "וּמִבְּשָׂרִי אֶחֱזֶה אֱלוֹהַּ" והתחזקנו יחד 
כל הנשים .יהי רצון שאזכה לזכור ולהפנים את היסוד הזה לפני 

כל שיעור, אמן כן יהיה רצון.
תודה לדרך הבעש"ט שמחזקת אותי כל פעם מחדש.

לנצח את הפחד
נר  שונה  במה  להבין,  צריך  החנוכיה.  של  לאורה 
חנוכה שהחמירו בו יותר מנר שבת שלאורו מותר 
להשתמש, ואילו לאור נר החנוכה אסור להשתמש? 
האמונה.  אור  את  מסמל  חנוכה  כי  היא  התשובה 
“הנרות הללו קודש הם” - הנרות מסמלים אמונה, 
שלך,  לא  הוא   - אור  לך  יש  אם  קדושה.  בהם  יש 
אלא הרחמים של השם. בתך הנשואה מגיעה אליך 
עם הנכד המתוק? הילדים לומדים בתלמודי תורה 
יש לך שלום בית? כל אלו הם האור של  טובים? 

השם, אל תיקח אותם לעצמך. 
נפסק להלכה: “כבתה אין זקוק לה”. כלומר, יהודי 
הדליק נר חנוכה והאש כבתה – אינו צריך לחזור 
“איפה  זיע”א,  יששכר”  ה”בני  שואל  ולהדליק. 
פירסומי ניסא? היה יותר ראוי לתקן שיהיה זקוק 
לחזור ולהדליקה”. פה החנוכיה מלמדת אותנו כי 
זקוק לה. בעבודת השם  - אין  והיא כבתה  במידה 
את  שהדלקת  ברגע  תוצאות.  ממך  דורשים  לא 
החנוכיה פה עשית את ההשתדלות שלך, מעבר לכך 
התוצאות הן בידי השם, ההישגים והתוצאות הם 
לא שלך. לעומת זאת, היוונים האמינו שהתוצאות 
טובים  הישגים  אין  אם  שלך,  הם  וההישגים 
השתדלת  אם  אפילו  כלום,  עשית  לא  מבחינתם 
נוסף  - טעם  זקוק לה”  אין  יכולתך.  “כבתה  ככל 
הינו שהשם נמצא גם במקומות הכי חשוכים והכי 
אפלים. אין מציאות בעולם שבה השם לא נמצא, 

לכן אינו צריך לחזור ולהדליק. 

קשה לקום בבוקר
זוג  לאזני  הגיעו  הבעש”ט”  “דרך  של  השיעורים 
שאינו שומר תורה ומצוות. האישה שמעה שיעור 
אלא  אותך,  מכעיס  בעלך  “לא  הכעס:  מידת  על 
רבים  וכמו  בכעס...”  השם  את  למצוא  תפקידך 
אחרים וטובים היא נלכדה במלכודת הדבש. אותה 
גברת הלכה לעבודה והמנהלת שלה הכעיסה אותה, 
באותו רגע היא הרגישה שהיא מתחילה להתפרץ, 
אבל ברחמיו המרובים של ה’ היא נזכרה בשיעור 
שזו  ללמוד  אותי  תזכה  “אבא,  ואמרה:  הכעס  על 
לא היא מכעיסה אותי, אלא אתה קורא לי” באותה 
שניה היא נרגעה. היא סיפרה לי שבדרך כלל לוקח 
והפעם  כועסת,  כשהיא  להרגע  ימים  שלושה  לה 

לקח לה בסך הכל שתי דקות. ראו זה פלא. 
ובכן, הגברת ראתה כי טוב ורצתה גם לפתור את 
בעית הקימה בבקרים. קשה לה מאד לקום בבוקר 
יום  מידי  לעבודה  מאחרת  היא  מכך  וכתוצאה 
עצמה  מצד  שהיא  מהשיעורים  הבינה  היא  ביומו. 
בלי הרחמים של השם.  בבוקר  מציאות של שינה 
היא  השינה  לפני  ערב  שכל  אותי  שיתפה  היא 
בוכה בדמעות שליש: “ריבונו של עולם, אני מצד 
עצמי מציאות של שינה, בבקשה אבא, תרחם עלי, 
ותקים אותי בבוקר כי אני חסרת אונים בלעדיך”. 
יומיים שאני קמה  כבר  היא שיתפה אותי: “הרב, 
לגבי  אותה  שאלתי  עובד!!”  זה  לעבודה.  בזמן 
בעלה והיא ענתה שבעלה גם שומע את השיעורים 
יום  יותר בבית.  כנוע  וברוך השם הוא  בעקבותיה 
אני  “הרב,  מבוהלת:  אלי  התקשרה  היא  אחד, 

עוד  הזה  בקצב  לדתיה.  ולהפוך  להתחזק  מפחדת 
לה:  עניתי  ואשמור שבת”.  ראש  כסוי  רגע אשים 

“תעלי את הפחד לפחד השם”. 

חיבור הילדים לאמונה
בבית  שלמנורה  זיע”א  הלוי”  ה”קדושת  אומר 
מידות,  שבע  כנגד  קנים  שבעה  ישנם  המקדש 
כשאתה  השם.  אור  את  בהן  לגלות  צריך  ואתה 
לגילוי  מתוודע  אתה  המידות  על  לעבוד  מתחיל 
לא  היוונים  לקדושה.    מתחבר  אתה  וכך  שכינה 
רצו שהיהודים יעבדו על הפנימיות שלהם ויגלו את 
אור השם, הם רצו להישאר עם הגשמיות – לטפח 
גם  כפי שקורה  למצוינות  ולשאוף  החיצוניות  את 
היום ברוב הבתים, הילד חוזר מהתלמוד תורה עם 
תעודה שבכל המקצועות הוא קיבל ציון מאה. אביו 
אומר לו: “כל הכבוד בני, אתה עושה לי נחת, תמיד 
תליתי בך תקוות”, במקום לומר לו שכל התעודה 
הזו היא הרחמים של השם “כל הכבוד בני, השם 
לבורא  תודה  יפה,  כך  כל  בתעודה  אותך  זיכה 
בתך  את  חיברת  לאמונה.  אותו  לחבר  וכך  עולם” 
הקריאות  את  לזהות  איך  אותה  לימדת  לאמונה, 
וחברה  עשרה  שש  בת  תהיה  כשהיא  השם?  של 
תציע לה לעשות סיבוב לפתוח קצת את העיניים, 
היא כמובן תתפתה ותוך כדי ריצה במדרגות היא 
התחנכה  היא  אם  לה.  התעקמה  והרגל  מחליקה 
בבית שמדברים על אמונה, היא מיד תזהה שהשם 
קורא לה, היא תבין שהשם לא רוצה שהיא תלך עם 
חברתה ובאותו רגע היא תתקשר לחברתה ותודיע 

לה שהיא לא מגיעה. 

חיוך מאבא
שתי  כלל  בדרך  שותה  אני  שחרית,  תפילת  לפני 
עולה  אני  תפוסות  הידיים  כששתי  קפה.  כוסות 
הדלת  לצערי  אך  המדרש,  לבית  המורים  מחדר 
שתי  את  להניח  היכן   לחפש  צריך  אני  סגורה. 
לא  הדלת...  את  לפתוח  שאוכל  מנת  על  הכוסות 
הכוסות,  שתי  עם  עליתי  הפעמים,  באחת  פשוט. 
ובדיוק בא מולי בחור, פתח את הדלת ואני נכנסתי. 
אמרתי לו “ראית איך השם אמר לי בוקר טוב?” 
הוא שאל: “איפה?” עניתי: “לא שמת לב? הרגע. 
זה  הדלת,  את  לי  ופתחת  כוסות  שתי  עם  באתי 
כשאתה  עולם”.  מבורא  טוב’  ‘בוקר  לקבל  נקרא 

רואה שמשהו מסתדר לך - זה חיוך מאבא. 
יהודי ושאל אותי:  ניגש אלי  באחד מחגי החנוכה 
יודע למה אוכלים סופגניה בחנוכה?” וכאן  “הרב 
וחוה  אדם  על  שלמה  דרשה  להסביר  התחיל  הוא 
וגירושם מגן עדן וה’ נתן להם מתנה בשם “סוף גן 
יה”. עניתי לו “אשריך, רוצה לשמוע את דעתי למה 
אוכלים סופגניה? ובכן, הסופגניה היא עגולה כדי 
שתכיר את אפסיותך ואם תכיר שאתה אפס תזכה 

בריבה מתוקה – תמצא שם את אבא”. 
יהי רצון שנזכה ללכת עם השם, להכיר את האמת 
וכך  לנו את האור  ולזכות למתיקות שתביא  שלנו 

נזכה לכל הישועות, לניסים ונפלאות.   
חג חנוכה שמח ושבת שלום.

מעוניינים לשתף אותנו בישועה
בזכות דרך הבעש"ט ולזכות את הרבים?
Derech.alon@gmail.com כתבו לנו למייל



   

כי שומע אל אביונים ה' הדבורה
הובא בספר "שער השמים" )מאמא ו'( דבר מופלא ביותר על הדבורים. הדבורים מקימים 
זמן תעשה להם סימן  ובהגיע  ואחת מן הדבורות תמיד בחוץ,  בכוורות שלהם  רעש 
שילכו לישון וכולם הולכים לישון. וכמו כן, הובא בספר שהדבורה שומרת על נקיון 
נחה  לא  לעולם  הדבורה  בחוץ.  אלא  הכוורת,  בתוך  צואתה  מוציאה  ואינה  הכוורת 
שמה  ולכן  מהפרחים  צוף  ללקט  בפיה  פועלת  ותמיד 
לדבורה  יש  שני,  מצד  "דיבור".  מלשון  "דבורה" 
תכונה של גאווה ואם אחד נוגע בכוורת שלה 
אותו,  ותעקוף  שתרדפנו  עד  תשקוט  לא 
אף על פי שאחר שתוציא ארסה תמות 
כי  ,ג[   יז  דברים  במדרש  ]כמבואר 
בכל זאת לא נותנת לנפשה התכונה 
שמישהו יפגע בה, ולכן אמר הכתוב 
]דברים א, מד[ "וַיִּרְדְּפוּ אֶתְכֶם כַּאֲשֶׁר 
הגויים  והיינו,  הַדְּבֹרִים"  תַּעֲשֶׂינָה 
שרדפו אחר בני ישראל ימותו ]ראה 

רבנו בחיי דברים שם[.

מאד  חשובים  יסודות  כאן  למדים  אנו 
מהדבורה. א. להקפיד על זמן שינה מסודר. 
בעשיה  תמיד  ג.  נקי.  יהיה  שמקומך  לשמור  ב. 
ועסוק ולא בטלה, אלא נשאלת השאלה למה הדבורה 
היא  כי  היא:  והתשובה  חיוביות?  תכונות  הרבה  כך  כל  לה  יש  הרי  טמא  חיים  בעל 
מיד תעקוץ  בכוורת –  נוגע  ואם מישהו  כל תכונותיה לעצמה,  ולוקחת את  מתגאה 

אותו אף אם היא תמות.

פֶשׁ  עַד־נָֽ מַ֣יִם  בָ֖אוּ  כִּ֤י  אֱלֹהִ֑ים  הוֹשִׁיעֵ֥נִי  ד  לְדָוִֽ ל־שׁוֹשַׁנִּ֬ים  עַֽ לַמְנַצֵּ֬חַ 
תְנִי שְׁטָפָֽ וְשִׁבֹּ֥לֶת  בְמַעֲמַקֵּי־מַ֝֗יִם  בָּ֥אתִי  מָעֳמָ֑ד  וְאֵ֣ין  מְ֭צוּלָה  בִּיוֵ֣ן   טָבַ֤עְתִּי 

י )תהילים פרק ס"ט(. יָגַ֣עְתִּי בְקָרְאִי֮ נִחַ֪ר גְּר֫וֹנִ֥י כָּל֥וּ עֵינַ֑י מְ֝יַחֵ֗ל לֵאלֹהָֽ
כעם?  אותנו  חיסלו  שכמעט  הזה  במצב  היינו  פעמים  כמה 
חיים?  סכנת  של  במצב  הייתה  שלכם  החיל  אשת  פעמים   כמה 

צרה כזאת שמאיימת להטביע אותנו ביון מצולה )בבוץ של טיט!!!(
 מה היוונים בסך הכל רצו? "כתבו לכם על קרן השור אין לכם חלק באלוקי ישראל".

מה הבעיה? למה זה זעזע אותנו? 
כשרוצים להחמיא למישהו שהוא בריא וחזק אומרים עליו "בריא כמו שור", אז על 
אחת כמה וכמה הקרן שלו. מה ביקשו היוונים? לקחת קרן של שור ולכתוב "אתם 

בריאים כמו שור, אתם אלופי העולם, חכמים, חזקים ואין עליכם.
שלכם  החזק  הטבע  עצמכם!  מצד  הוא  הזה  החוזק  כל  יקרים,  יהודים 
השור  של  הקרן  על  תכתבו  אז  ישראל  מאלוקי  אופן  בשום  ולא 
מעצמכם!  הוא  הזה  החוזק  כל  ישראל".  באלוקי  חלק  לכם   "אין 
ואם חלילה תבוא עלינו מלחמה? או תבוא עלינו צרה? אז תכנסו בצרה בכל הכוח 
שלכם, בעצמכם, עם הקרן הבריאה והחזקה של השור.  ומה תהיה התוצאה? בוודאות 
טביעה. ולא סתם טביעה במים אלה ביון מצולה )בוץ של טיט!!!( כך השם לא מחלץ 
ובריאים כמו שור? אז קדימה,  לנו. "אתם חזקים  אותנו משום טביעה! השם אומר 

תסתדרו לבד".
אז מה כן הדרך? 

יקרא:  הוא  יווני  הוא  המציל  אם  קורא?  מיד  המציל  מה  בים,  נסחפתם  חלילה  אם 
"תלחמו בסחף כמו שור בריא וחזק בכל בכוח!

והתוצאה תהיה – טביעה בטוחה כי הסחף חזק יותר ואנחנו מותשים וטובעים.
אמנם  תלחמו!  אל  תצופו,  תכנעו,  יקרא:  המלך(  דוד  )כמו  יהודי  מציל  אך 
וכך  ממנו  נשתחרר  מסוים  בשלב  אך  לעומק,  אותנו  יקח  הסחף  בתחילה 
שניצלנו. היא  והתוצאה  במלחמה.  כח  איבדנו  לא  כי  מותשים  נהיה   לא 

כמו  ובריאים  חזקים  לא  אנחנו  עצמנו  בעובדה שמצד  שנכיר  הכנעה.  מלמדת  הדרך 
קרן השור.

חֶרְפָּתִי  יָדַעְתָּ  אַתָּה  המלך:   דוד  וכותב  ממשיך  אנחנו?  מי  השם  רחמי  בלי 
עני!” עצמי?  מצד  אני  מי  וְכוֹאֵב".  עָנִי  וַאֲנִי  צוֹרְרָי".”  כָּל  נֶגְדְּךָ  וּכְלִמָּתִי   וּבָשְׁתִּי 

למה דוד המלך מבקש מאיתנו הכנעה ושיפלות ולהיות עני? הוא כותב את התשובה 
במפורש: "כִּי שֹׁמֵעַ אֶל אֶבְיוֹנִים ה' וְאֶת אֲסִירָיו לֹא בָזָה"..

שאקלוט  לי  ותעזור  עלי   תרחם  השם  חיל....  אשת  את  )במיוחד  הבנו? 
השם  עני,  אני  אם  צרה  בזמן  עוזר  השם  עלי(  ...תתפללו  בעצמי  זאת 
עזרי. יבוא  משם  )כלום(  אין  שאני  זה  מתוך  אין,  אני  אם  לי   עוזר 

סדנאות  דרך  איתנו  מתעקשים  הם  הזה,  היום  עצם  עד  היוונים  של  המלחמה  זאת 
 של העצמה: אתם מלכים! אתם שור בריא עם קרן חזקה, מי שילחם נגדכם כנסו בו,  

אתם אלופי עולם!! דוד המלך זועק לנו עצרו ! זאת לא הדרך שתינצלו. 
אתם תטבעו ביון מצולה.  

איש. לא  ואפילו  תולעת  אתם  עצמכם  מצד  עצמכם,  מצד  חזקה  שור  קרן  לא   אתם 
בואו  חיים  ובכלל  משפחה  בית,  בריאות,  לנו  ונתן  עלינו  ריחם  השם  אם 
חלק  להשם  ואין  בעצמי  השגתי  זה  כל  את   " שלנו  הדלת  על  נכתוב  לא 
מתולעת".  טובים  יותר  לא  אנחנו  השם  של  הרחמים  "בלי  נכתוב  אלא   בזה, 

וכשבאה עלינו צרה: פרנסה, חינוך, בריאות, שלום בית .
תלחמו  אל  מכם  בבקשה  אותנו:  מלמדת  הפשוטה  האמונה  דרך 
יוונית עצה  זאת   - כוחות  חסרי  טובעים  שאתם  עד  השני   בצד 

פשוט תבקשו עזרה מהשם כמו עני בפתח, תפרטו להשם איך אתם באמת בלי הרחמים 
שלו )שהחטאים שלכם יהיו לפניכם תמיד( ולצד השני תכנעו, הסחף באיזשהו שלב 

יעלם ואז תשחו ישר לחוף. וכך ננצל כולנו מטביעה ביון המצולה
ותצילו את הבית שלכם. ומי תשכון בביתכם? השכינה. אמן ואמן. שבת שלום.

פרק ג’ פסוקים ב’-ג’-ד’
ה' מָה רַבּוּ צָרָי רַבִּים קָמִים עָלָי

ה' מה רבו צרי – רבים קמים עלי. אומר רבי אהרון ראטה זצ"ל, "מה רבו צרי" - כ"כ 
הרבה צרות הבאת עלי במשך חיי – אבל כל זה היה כדי ש"רבים קמים עלי". כלומר: 
הרבה נשמות מעם ישראל יוכלו להישען עלי כי מכח המעברים שדרכם זכיתי להתחבר 
אל ה', ממילא כעת אני יכול להדריך ולכוון את נשמות ישראל להתחבר אל ה' דרך 

הכאב הפרטי.
רַבִּים אֹמְרִים לְנַפְשִׁי אֵין יְשׁוּעָתָה לּוֹ בֵאלֹקִים

יש בתוכי קולות פנימיים שאומרים לנפשי - שאין לי תקוה ואין לי תקנה על הפגמים 
ובטבעים שנובעים  במידות  אי פעם להשתנות  סיכוי  לי  אין  וגם  החמורים שעשיתי 

מהנפש הבהמית שלי, ואפילו ה' לא יעזור לי אחרי שכל כך רבו פגמי וכשלונותי. 
וְאַתָּה ה' מָגֵן בַּעֲדִי כְּבוֹדִי וּמֵרִים רֹאשִׁי

מכל הכשלונות   ידי שלמדתי  על  היינו   – ראשי  ומרים  כבודי  בעדי,  מגן   – ה'  ואתה 
והטבעים הקשים שלי שכל נקודה טובה וחיובית – אינה שלי – אלא הרחמים שלך, 
כלומר הגעתי לשם הוי"ה. ומכח זה  אני זוכה להגנה שלך עלי מהטבעים  ומהמידות 
ראשי  את  מרים  ה'  אתה  וכעת  לזכויות  נהפכו  שעשיתי  העבירות  ואף  שלי.  הרעות 

ומגביה שפטים עד מרום.


